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Beslutningstema 
Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalget bedes drøfte sagen og tage stilling til det videre arbejde med 
mulighederne for at etablere IT-lokaler i landdistrikterne. 
  
Baggrund 
I Budgetaftalen 2015-2018 bilag 1 ”Nye tider, nye veje” ønskede forligsparterne blandt andet at få undersøgt 
mulighederne for at etablere lokaler, hvor virksomheder og borgere kan leje sig ind på arbejdspladser med sikker og 
hurtig IT-adgang. 
  
Nedenstående forslag tager afsæt i administrationens kortlægninger af (1) mulige kommunale ejendomme, (2) 
Internethastigheder i landdistrikterne og i kommunale ejendomme, (3) registrerede CVR-numre i Slagelse 
Kommune, (4) mulige aktiviteter og (5) det juridiske grundlag. 
  
Kommunale ejendomme 
· En gennemgang af Slagelse Kommunes ejendomme viser, at den vestlige fløj på det tidligere rådhus i Dalmose vil 
kunne anvendes som IT-lokaler. Der er tale om 728 m², opført i 1983 og ombygget i 1995. Den øvrige del af 
bygningen anvendes som børnehave med separat indgang. Kommunale Ejendomme gør opmærksom på, at den 
vestlige fløj også er på tale til at blive indrettet som arkiv. 
· Endvidere er der uudnyttede lokaler på Dalmose Skole og Tårnborg Skole i Halseby, der vil kunne anvendes som 
IT-lokaler. Ligeledes er der potentiale for at frigøre arealer på Kirkeskovskolen i Rude. 
· Anvendes bygninger, som er på kommunens salgsliste, vil den tidligere børnehave Sputnik i Rude eventuelt kunne 
anvendes som IT-lokaler. 
  
Internethastigheder 
· Kortlægningen af internethastigheder for kommunale ejendomme viser, at hverken det tidligere rådhus i Dalmose 
eller Børnehaven Sputnik i Rude har hurtige internetforbindelser. Dette forhold skal udbedres for at være attraktivt for 
borgere og virksomheder. 
· Kortlægningen af internethastigheder i Slagelse Kommune viser, at der ikke er hurtige internetforbindelser i 
kommunen, bortset fra Slagelse, Korsør, Skælskør, Omø, Eggerslevmagle samt at borgerne i Bisserup er i proces 
med at få fibernet.   
  
CVR-numre 
· Kortlægning af fordelingen af CVR-numre i Slagelse Kommune viser, at der i Dalmose og Rude er henholdsvis 36-
91 CVR-numre med 0-5 ansatte per kvadratkilometer og 12-35 CVR-numre med 0-5 ansatte per kvadratkilometer. I 
Halseby er der også 12-35 CVR-numre med 0-5 ansatte per kvadratkilometer, dog flere hvis Svenstrup medregnes. 
Kortlægningen vil kunne danne grundlag for videre undersøgelse af behovet blandt erhvervsdrivende for at have 
tilgang til en hurtig fibernetforbindelse. 
  
Mulige aktiviteter 
· Co-creation rum med borgere og virksomheder 
· Innovation-lab med borgere og virksomheder 
· Hjemmearbejdssted 
· Lektiecafé for skole og uddannelsessteder 
· Demonstrationslokaler omkring velfærds-, censor- og digitalteknologi 



· Selvbetjent borgerservice 
· Gamingcenter 
· Iværksætteri 
· Med mere. 
  
Retligt grundlag 
Slagelse Kommune kan ikke etablere IT-lokaler med henblik på at leje dem ud til virksomheder m.v. 
Erhvervsudlejning er ikke en kommunal opgave, med mindre det sker som omkostningsminimering, jf. 
Kommunalretten. 
  
Slagelse Kommune kan godt etablere åbne IT-lokaler i landdistrikterne på lige fod med bibliotekerne, hvor alle kan 
komme og gøre brug af det kommunale udstyr, herunder internetforbindelser, jf. Kommunalretten. 
  
Slagelse Kommune kan også etablere lokaler til iværksætteri, jf. Erhvervsfremmeloven. 
  
Handlemuligheder 
Der er følgende handlemuligheder: 
  
1. Administrationen kan arbejde videre med muligheden for at etablere åbne IT-lokaler på en eller flere lokationer: 
a) den vestlige fløj på det tidligere rådhus i Dalmose 
b) Dalmose Skole, Tårnborg Skole i Halseby eller Kirkeskovskolen i Rude 
c) den tidligere børnehave Sputnik i Rude. 
  
2. Administrationen kan arbejde videre med muligheden for at etablere lokaler for iværksættere på en eller flere 
lokationer: 
a) den vestlige fløj på det tidligere rådhus i Dalmose 
b) Dalmose Skole, Tårnborg Skole i Halseby eller Kirkeskovskolen i Rude  
c) den tidligere børnehave Sputnik i Rude. 
  
De konkrete aktiviteter i åbne IT-lokaler kan afklares i samspil med de respektive lokalsamfund, herunder lokalråd, 
foreninger og borgere.  
  
Eventuel etablering af lokaler for iværksættere kan ske i samarbejde med Slagelse Erhvervscenter. 
  
På baggrund af valgte handlemulighed vil administrationen udarbejde et oplæg, som kan danne grundlag for en 
videre drøftelse på Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalgets møde i juni 2015. 
  
Vurdering 
Ingen bemærkninger. 
  
Økonomiske og personalemæssige konsekvenser 
Der er afsat en anlægsbevilling på 4 mio. kroner under Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalget 
(engangsbevilling). Der er ikke afsat driftsudgifter. 
  
De konkrete økonomiske konsekvenser afhænger af bygningens og/eller lokalernes beskaffenhed samt kommende 
aktiviteter. 
  
Slagelse Kommune må regne med at etablering af et eller flere IT-lokaler vil påføre omkostninger i forbindelse med: 
· opgradering af internethastighed 
· renovering og indretning af lokaler 
· drift af bygning og/eller lokaler 
· drift af internet samt aktiviteter. 
  



Konsekvenser for andre udvalg 
Økonomiudvalget samt Erhvervs-, Plan- og Miljøudvalget. 
  
Indstilling 
Centerchef for IT og Digitalisering indstiller, 
  
1.    at Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalget drøfter sagen, 
2.    at Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalget tager stilling til det videre arbejde. 
 
  
Beslutning i Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalget den 4. maj 2015: 
Fraværende:  Jørn-Ole Didriksen (V) 
Sagen udsat. Sagen ønskes yderligere belyst, før der træffes beslutning. 
  
Jørn Melchior Nielsen (Ø) ønskes alternative internetløsninger belyst. 
  
Udvalget ønsker en sag på kommende udvalgsmøde om status på mobiltelefoni, herunder en drøftelse af 
kommunikation. 
  
  
Genoptaget 
Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalget behandlede sagen på mødet den 4. maj 2015, hvor de besluttede at 
udsætte sagen, da den ønskes yderligere belyst. 
  
Administrationen har undersøgt værdien og behovet for internet og IT-lokaler blandt virksomheder i en radius af fem 
kilometer fra Bisserup.  
  
I alt 60 ud af 158 registrerede virksomheder har fået tilsendt et spørgeskema via email. Heraf har kun 11 
virksomheder svaret. Resultatet af undersøgelsen er derfor på ingen måde repræsentativt, om end svarene indikerer 
værdien og behovet for internet og IT-lokaler. 
  
Undersøgelsen viser: 
  
· At 8 ud af 11 virksomheder er meget eller noget afhængige af en hurtig internetforbindelse. De øvrige 3 
virksomheder er kun lidt afhængige. 
  
· At 6 virksomheder oplever, at hastigheden af deres internetforbindelse i dag er langsom eller meget langsom. 3 
virksomheder svarer hverken/eller. 2 virksomheder oplever, at de har en hurtig eller meget hurtig internetforbindelse. 
  
· At 6 ud af 11 virksomheder svarer, at det slet ikke vil skabe nogen værdi for deres virksomhed at have tilgang til 
hurtigere internetforbindelse på en kommunal lokalitet i nærområdet – fx Kirkeskovskolen. 3 virksomheder svarer, at 
det kun vil skabe lidt værdi. 2 virksomheder svarer, at det vil skabe nogen værdi. 
  
· At 8 af virksomhederne svarer, at det vil skabe meget eller nogen værdi for deres virksomhed at have tilgang til 
hurtigere internetforbindelse på deres virksomhedsadresser. 3 virksomheder svarer, at det slet ikke vil skabe nogen 
værdi. 
  
Virksomhederne har også haft mulighed for at komme med forslag til, hvordan Slagelse Kommune kan understøtte 
eksisterende og kommende virksomheder i forhold til internet og mobiltelefoni. Flere af virksomhederne peger på, at 
Bisserup, Rude og Venslev er i gang med at finde en udbyder af fibernet. Et par af virksomhederne gør opmærksom 
på, at mobildækningen er meget dårlig. En foreslår, at det kunne være godt med kontorhoteller.  
  
På baggrund af undersøgelsen vurderer administrationen, at adgang til en hurtigere internetforbindelse på en 



kommunal lokalitet i bedste fald kun vil skabe meget begrænset værdi for eksisterende og kommende 
virksomheder. 
  
Indstilling 
Borger- og Udviklingsdirektøren indstiller, 
  
1.    at Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalget drøfter sagen, 
2.    at Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalget tager stilling til det videre arbejde. 
 
  
Beslutning i Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalget den 1. juni 2015: 
Fraværende:   
Drøftet. 
  
Undersøgelsen viser, at behovet er faldet på grund af den påbegyndte udbygning af mobil/bredbånd. 
  
Udvalget indstiller overfor Byrådet, at de afsatte midler benyttes til at fremme udbygning af mobil/bredbånd i 
yderområderne. 
  
  
  
Administrationens bemærkninger 
  
Vurdering 
På grundlag af den politiske behandling og administrationens undersøgelser er det administrationens vurdering, at 
etablering af IT-lokaler i landdistrikterne ikke vil skabe nævneværdig værdi for borgere og virksomheder. 
Administrationen vurderer, at det er hensigtsmæssigt at efterkomme Landdistrikts-, Teknik- og Ejendomsudvalgets 
anbefaling om, at de afsatte midler benyttes til at fremme udbygning af mobil/bredbånd i yderområderne, da 
mobil/bredbånd er med til at understøtte Slagelse Kommunes vision. 
  
Indstilling 
Borger- og Udviklingsdirektøren indstiller, 
  
1. at byrådet træffer beslutning om at benytte de afsatte midler til at fremme udbygning af mobil/bredbånd i 
yderområderne. 
  
  
  
  

  
Beslutning i Økonomiudvalget den 22. juni 2015: 
Fraværende:   
Anbefales. 


